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تاریخ: ۱۷ شهريور ۱۳۹۸ - ۱۱:۴۰کد خبر: ۳۸۴۰۸۹۳

آگاهی؛ وجه مشخصه انسان شاکر

گروه معارف ــ عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان، گفت: انسان شاکر علاوه بر اینکه از داشته های خود آگاهی دارد،
می داند که این داشته ها را از چه کسی دریافت کرده، بنابراین به دلیل این آگاهی ها، همیشه شاکر است.

حجت الاسلام محمد سلطانی، عضو هیئت

علمی گروه علوم قرآن و حدیث دانشگاه
اصفهان، در گفت وگو با ایکنا از اصفهان، درباره

شکر و ناسپاسی از منظر متون دینی، اظهار کرد:
در قرآن کریم، با دو واژه مهم «حمد و شکر»

مواجهیم که رابطه عبد و معبود را مشخص
می کند. شکر، واکنشی است که بنده در مقابل

نعمتی که از سمت معبودش دریافت کرده،
نشان می دهد و یکی از اصول اخلاقی محسوب

می شود، زمانی که فردی به ما بهره یا سودی
می رساند؛ در واقع خلاف جوانمردی است که

خوبی دیگران را بی پاسخ و بدون تشکر بگذاریم.

وی بیان کرد: واژه حمد در مهم ترین سوره قرآن یعنی سوره حمد آمده و به معنای تعریف و تمجید از کسی

است که ویژگی های برتر و والایی دارد و نعمت هایی به ما عطا کرده است. انسان شاکر از داشته های خود
آگاهی دارد، نسبت به آن بی تفاوت نیست و نیمه پر لیوان را در نظر می گیرد. انسان شکرگزار این مسئله که

نعمت ها را از چه کسی دریافت می کند، در نظر و ذهن خود دارد، بنابراین به دلیل داشتن این آگاهی ها،
همیشه شکرگزار است.

عضو هیئت علمی گروه علوم قرآن و حدیث دانشگاه اصفهان ادامه داد: انسان ناسپاس فاقد این دو آگاهی
است، دریافت ها و داشته های خود را یا اصلا نمی بیند، یا اینکه مواهب و داشته هایش را به خداوند نسبت

نمی دهد و از این نعمت ها آگاهی و اطلاع ندارد.

انسان ناسپاس، کافر است

حجت الاسلام سلطانی با بیان اینکه قرآن کریم فرد ناسپاس را کفور نامیده و ناسپاسی وی را کفران می داند،
گفت: کفران و کفور با کافر هم خانواده اند. واژه کفر معنای پوشاندن می دهد، کافر کسی است که حق را

پوشانده و کفور نیز به معنای پوشاندن نعمت ها است. انسان ناسپاس نعمتی را که خداوند به او عطا کرده،
می پوشاند و نادیده می گیرد.
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وی افزود: انسان ناسپاس نعمت دهنده را نیز می پوشاند و انکار می کند. ریشه ناسپاسی در ناآگاهی یا

چشم پوشی از نعمت و نعمت دهنده است و امری غیر اخلاقی شمرده می شود.

عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان با تشبیه روحیه انسان شاکر به دومینو، گفت: تأثیر فرد شاکر در جامعه

همانند بازی دومینو است. افراد از وجود این روحیه در فرد دیگر متأثر شده و به این موضوع ترغیب
می شوند، بنابراین این حرکت مثبت و نیک در جامعه رواج می یابد. در مقابل، فرد ناسپاس حرکت شری را در

جامعه آغاز می کند، یعنی کسی به او لطف کرده و نعمتی در اختیارش قرار داده است، ولی با بی پاسخ
گذاشتن آن، فرد نیکوکار را نسبت به محبتی که به دیگران کرده است، دلسرد می کند.

وی بیان کرد: حضرت علی(ع) می فرماید: «از شرّ کسی که به او احسان می کنی، بر حذر باش». اگر ما به
کسی ظلم کرده باشیم، طبیعی است که فرد مقابل عمل نادرست ما را تلافی کند. در مقابل، اگر به او خوبی

کنیم و او نه تنها سپاسگزاری نکند، بلکه به ما شر برساند، برای مان خیلی سهمگین است و اصلا انتظار چنین
رفتاری را نداریم.  

انتهای پیام


